
 
 
 

 
ACTA NÚM. 182 

 
 
 

SESSIÓ  EXTRAORDINÀRIA, CONJUNTA I URGENT  
DEL CONSELL DE DIRECCIÓ DEL SERVEI CATALÀ DE LA SALUT I 

DEL CONSELL DE SALUT DE CATALUNYA  
 

 
 
Dia: 17 de juliol de 2017, dilluns 
Hora d’inici: 16:30 hores         Hora d’acabament: 18:10 hores 
Lloc: Edifici Ave Maria. Sala d’Actes 
 
 
 
Assistents: 
 
- Sr. David Elvira i Martínez, vicepresident segon 
- Sr. Josep Maria Argimon i Pallàs, vocal en representació del Departament de Salut 
- Sra. Pilar Magrinyà i Rull, vocal en representació del Departament de Salut 
- Sr. Josep Davins i Miralles, suplent de la Sra. Neus Rams i Pla, vocal en representació del 
Departament de Salut 
- Sr. Xavier Rodríguez i Guasch, vocal en representació del Departament de Salut 
- Sr. Joan Guix i Oliver, vocal en representació del Departament de Salut 
- Sra. Montserrat Llavayol i Giralt, suplent del Sr. Albert Barberà i Lluís, vocal en 
representació del Departament de Salut 
- Sr. Jordi Cortada i Echauz, vocal en representació de les Regions Sanitàries Lleida i Alt 
Pirineu 
- Sr. Lluís Franch i Viñas, vocal en representació de la Regió Sanitària Barcelona 
- Sra. Marta Chandre i Jofré, vocal en representació de la Regió Sanitària Catalunya Central 
- Sr. Miquel Carreras i Massanet, vocal en representació de la Regió Sanitària Girona 
- Sr. Roger Pla i Farnós, vocal en representació de la Regió Sanitària Tarragona 
- Sr. Ismael Piñas i Forcadell, vocal en representació de la Regió Sanitària Terres de l’Ebre 
- Sra. Anna Díaz i Morelló, co-consellera en matèria de salut del Consell General d’Aran  
- Sra. Maria Rosell i Medall, suplent del Sr. Josep Maria Corominas i Barnadas, vocal en 
representació dels consells comarcals 
 - Sr. Manuel Enric Llorca i Ibáñez, vocal en representació dels ajuntaments 
- Sr. Francesc Deulofeu i Fontanillas, vocal en representació dels ajuntaments 
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- Sra. Carmen Martínez i Martínez, suplent de la Sra. Laura Pelay i Bargalló, vocal en 
representació de les organitzacions sindicals més representatives de Catalunya 
- Sr. Toni Mora i Núñez, vocal en representació de les organitzacions sindicals més 
representatives de Catalunya 
- Sra. Amparo Loren i Bes, suplent del Sr. David Ricart i Jordana, vocal en representació de 
les organitzacions sindicals més representatives de Catalunya 
- Sr. José Augusto García i Navarro, vocal en representació de les organitzacions 
empresarials més representatives del sector sanitari de cobertura pública de Catalunya 
- Sra. Helena Ris i Romeu, vocal en representació de les organitzacions empresarials més 
representatives del sector sanitari de cobertura pública de Catalunya 
- Sr. Lluís Monset i Castells, vocal en representació de les organitzacions empresarials més 
representatives del sector sanitari de cobertura pública de Catalunya 
- Sr. Marc Soler i Fàbregas, suplent del Sr. Jaume Sellarès i Sallas, vocal en representació 
de les corporacions professionals sanitàries de Catalunya 
- Sra. Núria Cuxart i Ainaud, vocal en representació de les corporacions professionals 
sanitàries de Catalunya. 
- Sra. Carme Sabater i Sánchez, vocal en representació de les associacions de 
consumidors, usuaris i malalts. 
- Sra. Matilde Torralba i Navio, vocal en representació de les associacions de consumidors, 
usuaris i malalts. 
- Sr. Rafael Gomàriz i Parra, secretari 
- Sra. Anna Garcés i Daniel, secretària adjunta 
 
Excusen l’assistència: 
 
- Sr. Antoni Comín i Oliveres, president 
- Sr. Albert Serra i Martín, vicepresident primer 
- Sra. Anna Tarrach i Colls, vocal en representació de la Vicepresidència i d’Economia i 
Hisenda. 
- Sr. Joan Carles Rodríguez i Casadevall, vocal en representació dels consells comarcals  
 
 
Assistents  convidats: 
 
- Sr. Salvador Maluquer i Amorós. Director de l’Àrea de Recursos Econòmics. CatSalut 
- Sra. Eva Sánchez i Busqués. Directora de l’Àrea de Patrimoni, Inversions i Recursos 
Humans. CatSalut 
- Sr. Josep Torrent i Farnell. Director de l’Àrea del Medicament. CatSalut 
- Sr. Ivan Planas i Miret. Gerent de Serveis Assistencials. CatSalut 
- Sra. Aina Plaza i Tesias. Cap de Gabinet del Director. CatSalut. 
- Sr. Miquel Ferret i Miralles. Cap del Gabinet del Conseller 
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- Sra. Yolanda Lejardi Estévez. Secretaria d’Atenció Sanitària i Participació. Departament de 
Salut. 
- Sra. Elvira Duran i Costell. Cap de l’Oficina de la Secretaria del Conseller. 
 
 
Assisteixen també a la sessió els membres del Consell de Salut de Catalunya, relacionats a 
l’acta d’aquest òrgan d’aquesta mateixa data.  
 
 
 

ORDRE DEL DIA 
 
 
Presideix la sessió el Sr. David Elvira, en absència de l’Hble. Conseller de Salut i del 
secretari general del Departament de Salut. 
 
 
Primer.- Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió extraordinària, conjunta 
i urgent del Consell de Salut de Catalunya i del Consell de Direcció del Servei Català 
de la Salut de 28 de novembre de 2016. 
 
El Sr. David Elvira comenta que el Consell de Direcció del Servei Català de la Salut va 
aprovar aquesta acta en la sessió de 30 de gener de 2017. És per això que demana als 
membres del Consell de Salut de Catalunya que facin avinents les esmenes i suggeriments 
que tinguin per convenients en relació amb l’acta de referència que s’ha tramès amb la 
convocatòria de la sessió i que s’acompanya com a annex núm. 1. En no haver-hi 
intervencions, el Sr. Elvira sotmet a votació l’acta,  que s’aprova per unanimitat.  
 
 
Segon.- Presentació de la Memòria del Servei Català de la Salut 2016. 
 
El Sr. David Elvira assenyala que, juntament amb la convocatòria, s’ha fet arribar als 
assistents el document “Servei Català de la Salut. Memòria 2016”, que s’adjunta com a 
annex núm. 2. Tot seguit, el Sr. Elvira fa esment a la nova orientació i estructura de la 
Memòria, que s’articula com un relat estratègic enlloc de configurar-se com un document de 
compilació de dades. Aquest canvi d’orientació ve motivat pel fet que actualment, i per 
aplicació de la Llei 19/2014, de transparència, accés a la informació pública i bon govern, 
molta de la informació que s’oferia a través del document de Memòria ja està publicada en el 
web del CatSalut, a l’abast de tothom. A continuació, el Sr. Elvira presenta aquest tema fent 
un repàs dels projectes i principals accions relatius als 8 eixos estratègics del CatSalut 
recollits al Pla Estratègic 2016-2020, d’acord amb el power point que es projecta i que 
s’adjunta com a annex núm. 3. 
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A continuació, el Sr. Elvira obre un torn de paraules. 
 
El Sr. Toni Mora posa de manifest que el sindicat Comissions Obreres ha formulat 
al·legacions al Projecte de llei de creació de l’Agència Catalana del Medicament i Productes 
Sanitaris i també farà les corresponents al·legacions a la regulació de l’Agència de Salut 
Publica de Catalunya, perquè els esmentats projectes no contemplen la participació dels 
representants dels treballadors i treballadores en els òrgans de govern d’aquestes 
institucions. 
 
El Sr. Elvira pren nota d’aquests al·legacions. 
 
 
Tercer.- Informació sobre l’Estratègia Nacional d’Atenció Primària i Salut Comunitària 
(ENAPISC). 
 
El Sr. David Elvira cedeix la paraula a la Sra. Pilar Magrinyà que informa d’aquest punt de 
l’ordre del dia. La Sra. Magrinyà comenta que l’ENASPISC es configura com l’estratègia 
nacional que ha de permetre impulsar una nova reforma de l’atenció primària, fonamentada 
en el concepte integral de salut que inclou els seus determinants socials. Amb aquesta 
iniciativa s’aposta per una concepció transversal de l’atenció primària, com a l’eix 
vertebrador del sistema públic de salut i social, contribuint a resoldre les necessitats de salut 
de les persones des de la proximitat i la realitat del seu entorn. Tot seguit, la Sra. Magrinyà 
exposa el tema d’acord amb el document sobre la Jornada de treball “ENAPISC: primeres 
actuacions 2017”, que s’adjunta com a document núm. 3. 
 
Seguidament, el Sr. David Elvira presenta les actuacions d’implementació de l’ENAPISC per 
al 2017, que quedaran recollides en la guia que s’està elaborant a aquests efectes. Posa en 
valor les actuacions de diagnòstic i de formació, alhora que fa esment al  reforçament dels 
equips d’atenció primària (EAP) a través del nou model d’assignació de recursos de l’atenció 
primària i comunitària, així com a l’enfortiment del suport per part dels equips territorials de 
salut pública en les activitats de promoció i prevenció, i de salut comunitària als EAP. 
Assenyala, també, la necessitat de procedir a una nova delimitació i configuració dels 
sectors sanitaris previ al desplegament de la Xarxa d’Atenció Primària (XAP), la qual es 
preveu que comenci en 7 territoris demostratius, d’acord amb el calendari que presenta. El 
Sr. Elvira finalitza la seva intervenció assenyalant que a través de la XAP es pretén impulsar 
i reforçar àmbits com ara l’atenció a la cronicitat i la salut mental. 
 
La Sra. Amparo Loren indica que algunes qüestions recollides a l’ENAPISC, com ho son el 
perfil d’administratiu sanitari o l’alliberament per formació, encara no han estat informades a 
les meses sectorials de negociació on correspon fer-ne el corresponent debat previ a la seva 
regulació. Expressa preocupació perquè es disposi del temps necessari per negociar bé les 
condicions laborals d’aquestes noves figures, sense actuar sota pressió pel fet que hagin de 
ser implantats en el darrer trimestre del 2017. En un altre ordre de coses, demana que 
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l’augment de professionals als EAPs no sigui només per a l’estiu sinó que se li doni 
continuïtat. 
 
El Sr. Jordi de Dalmases, president del Consell de Col·legi de Farmacèutics de Catalunya, 
manifesta que li hauria agradat veure la funció dels professionals farmacèutics més 
reflectida en el document de presentació d’aquesta estratègia nacional, tenint en compte la 
importància de les oficines de farmàcia en l’assistència comunitària. Demana que es tingui 
en compte aquest col·lectiu, que te una funció de transmissió de la informació molt important 
a través de les 3.250 oficines de farmàcia operatives en tot el territori.  
 
La Sra. Magrinyà posa en valor la participació de les oficines de farmàcia en diferents 
programes com ara el cribatge del càncer de colon o l’intercanvi de xeringues, i expressa la 
voluntat de continuar fent accions de forma conjunta i coordinada. Assenyala que encara cal 
definir com s’incorporarà la farmàcia comunitària en aquest model de xarxa i, en aquest 
sentit, creu que seran molt rellevants les propostes del Consell Assessor de l’ENAPISC, on 
els professionals farmacèutics hi son representats. 
 
El Sr. Manuel Enric Llorca felicita l’ENAPISC. Elogia la seva estructuració, que parteix del 
territori des de l’atenció primària i pivota sobre els professionals, fet que assenyala que 
haurà de permetre una major desburocratització. Creu que aquesta iniciativa inclou molts 
elements positius associats, com ho son l’augment de les places residencials, l’alliberament 
de professionals per a la seva formació, i la integració de la informació sanitària i de la 
informació social. Es mostra esperançat en què la implantació d’aquesta nova estratègia 
nacional pugui esdevenir una segona revolució que permeti millorar significativament la 
qualitat assistencial del sistema nacional de salut.  
 
El Sr. Jordi Cruz, president del Sindicat Metges de Catalunya, valora molt positivament 
l’ENAPISC però assenyala que cal fer un seguiment molt acurat de la seva execució. En 
aquest sentit, informa que a hores d’ara hi ha molts centres que no estan fent contractacions 
perquè desconeixen quan rebran els diners de l’Administració. D’altra banda, apunta que 
després de l’estiu es tornarà a obrir negociacions sobre el Conveni SISCAT i demana la 
implicació tant del Departament de Salut com del CatSalut. 
 
Sr. Juan Cobacho manifesta satisfacció per l’ENAPISC presentant però també posa de 
manifest que la seva implantació afectarà a les condicions laborals dels professionals que 
hauran de ser degudament negociades amb la part social. Expressa preocupació perquè es 
compti amb les dotacions pressupostàries per fer-hi front, alhora que recorda que els 
professionals encara no han vist revertits els esforços que van fer durant la crisi i, posa 
d’exemple, que encara cobren el 50% de les DPO. 
 
La Sra. Carmen Martínez felicita la iniciativa presentada que creu que ha de permetre 
millorar l’actual precarietat de l’atenció primària. Considera que els professionals que s’han 
anant incorporant darrerament a l’atenció primària responen a la taxa de reposició i demana 
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informació sobre l’increment de plantilla derivat de la implantació d’aquesta estratègia, 
alhora que sol·licita que es compti amb les dotacions pressupostàries necessàries per fer 
front a l’augment salarial de l’1%, així com a d’altres reivindicacions com ara els conceptes 
retributius de vacances. Finalitza la seva intervenció adherint-se a la sol·licitud d’implicació 
del CatSalut en la negociació del Conveni SISCAT. 
 
El Sr. Elvira comenta que l’ENAPISC impactarà a mig i llarg termini per bé que algunes 
actuacions relatives als professionals ja seran operatives el 2017. Recorda que el passat 
mes de maig es va fer la presentació d’aquesta nova estratègia per a la primària en un acte 
obert. En aquest acte es va donar a conèixer la descripció operativa de les actuacions que 
s’hauran de dur a terme en els propers mesos, amb l’objecte que tots els actors en tinguin 
coneixement previ al seu debat en les meses sectorials corresponents. D’altra banda, i pel 
que fa als increments de plantilla, el Sr. Elvira informa que en el marc de la lluita contra les 
desigualtats i l’avenç cap a un model d’orientació més comunitària, en aquests moments ja 
s’ha iniciat el procés de contractació l’equivalent a 299,7 professionals a temps complert. 
Paral·lelament, també s’ha comunicat als directors dels EAPs de l’ICS que comptaran amb 
els recursos addicionals destinats a la borsa de substitucions a primària, donant resposta 
així a una reivindicació dels professionals, tot recuperant el 50% de la disminució patida 
entre el 2011 i el 2016 dels fons destinats a cobrir substitucions. El Sr. Elvira assenyala que 
cal establir una diferenciació entre aquelles actuacions que responen a planificacions 
estratègiques o operatives concretes, d’aquelles altres actuacions que responen a les 
reclamacions dels professionals. Les iniciatives estratègiques o operatives com l’ENAPISC 
van acompanyades de dotacions pressupostàries concretes que han de permetre disposar 
dels recursos per dur a terme aquestes noves accions. Tot això, sens perjudicis que continuï 
el procés de recuperació d’algunes de les legítimes aspiracions dels professionals referides, 
per bé que aquestes recuperacions no poden tenir lloc a la velocitat desitjada, ateses les 
limitacions pressupostàries. Tanmateix, el Sr. Elvira comenta que des del Departament de 
Salut i des del CatSalut s’és plenament conscient de la necessitat de revertir les condicions 
de treball imposades durant les retallades per poder dur a terme les polítiques sanitàries 
desitjades, però no es pot perdre de vista que s’ha de fer en la mesura que això sigui 
possible. En un altre ordre de coses, el Sr. Elvira posa en valor que el Consell de Col·legis 
de Farmacèutics de Catalunya formi part del Consell Assessor de l’ENAPISC, atès que el 
desplegament d’aquesta nova estratègia necessitarà de la participació d’aquest col·lectiu, 
que desenvolupa una important tasca de salut comunitària.  
 
 
Quart.- Torn obert de paraules. 
 
 
No es registren intervencions en aquest punt de l’ordre del dia. 
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En no haver-hi més intervencions, tot emplaçant els membres del Consell de Direcció per a 
la subsegüent sessió d’aquest òrgan, s’aixeca la sessió, de la qual jo, com a secretari, amb 
el vistiplau del president, estenc aquesta acta en el lloc i la data indicats a l’encapçalament. 
 
 
En aquesta sessió s’ha adoptat els acords següents: 
 
- Aprovació de l’acta de la sessió extraordinària, conjunta i urgent del Consell de Salut de 
Catalunya i del Consell de Direcció del Servei Català de la Salut de 28 de novembre de 
2016. 
 

 
 
 
 
 
El secretari        Vistiplau 

                    El president 
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